
 

سخنراني در جمع خانوادههاي شهداي ايلام - 13 /دی/ 1369 

بسمااللهالرحمنالرحيم
الحمدالله رب العالمين الحمدالله علي حلمه بعد علمه و علي عفوه بعد قدرته و علي طول اناته في غضبه و هو قادر
علي ما يريد والصلاه والسلام علي سيدنا و نبينا ابيالقاسم محمد و علي اله الاطيبين الاطهرين المنتجبين الهداه

المهديين المعصومين سيما بقيهاالله في الارضين
جلسهيي كه خانوادههاي عزيز شهداي ما در آن تشريف دارند، چون با ياد شهدا همراه است، ارزش و اهميت خاصي

دارد. ما هرچه داريم، به بركت شهداي عزيزمان داريم. اگر امروز اسلام در جهان داراي عزت است، به بركت
شهداست. اگرامروز جمهوري اسلامي، به صورت يك قدرت مردمي در دنيا مطرح است، به بركت خون شهداست. اگر
ملتهاي مسلمان ديگر در نقاط مختلف عالم، ملت ايران را الگوي مقاومت و مبارزهي خودشان قرار دادهاند، به بركت

فداكاري شهداست. در درجهي اول، شهداي ما قرار دارند. پشت سر شهداي عزيز هم بقيهي فداكاران، اعم از
جانبازان، آزادگان، خانوادههاي مكرم شهدا، در صف دوم قرار دارند. اگر خانوادههاي شهدا، مقاومت و صبر نميكردند

و از خودشان استقامت و متانت نشان نميدادند، وضع طور ديگري ميشد.
ما در داستانهاي تاريخي خواندهايم كه شهيددادههاي صدر اسلام، اگر پدرشان يا شوهرشان شهيد شده بود; اگر

فرزندان يا برادرانشان به شهادت رسيده بودند، صبر و مقاومت ميكردند. در جنگ احد كه عدهيي از مسلمين به
شهادت رسيدند، يك زن درحاليكه جسد سه شهيد را با خود حمل ميكرد، وقتي به مسلمانان در نزديكي شهر

مدينه رسيد، اولين سؤالي كه كرد، از سلامتي پيامبر ( ص) بود. يعني سلامتي رسولاكرم ( صليااللهعليهوالهوسلم)،
براي او اهميت بيشتري از جان عزيزانش داشت. اينها را ما در تاريخ خوانده بوديم; اما آنچه كه در كشور ما اتفاق

افتاد، اگر نگوييم اهميتش از صدر اسلام بيشتر است، يقينا كمتر نيست.
بعضيها دو فرزند، بعضيها سه فرزند، بعضيها چهار فرزندشان به شهادت رسيدند. مادراني را كه عزيزانشان به شهادت

رسيده بودند، ما ديديم آنچنان از خودشان استقامت نشان ميدادند كه انسان را به حيرت فرو ميبرد. من با
خانوادههاي مكرم شهدا، بحمداالله ديدوبازديد و نشستهاي متعددي را هميشه داشتهام و دارم. به نظرم رسيده
است كه مادران شهدا، از لحاظ قوت و قدرت، حقيقتا بينظيرند. اين، چه نيرويي است كه به زني كه عاطفه و

احساسات در او قوي است و فرزند خودش را عاشقانه دوست ميدارد، آنچنان قوتي ميبخشد كه در مقابل شهادت
يك فرزند يا دو فرزند يا بيشتر، چنين قدرت و قوتي را از خود نشان ميدهد؟ اين، از ايمان است. ايمان بود كه

مردم ما را در انقلاب پيروز كرد. ايمان بود كه ملت ما را درجنگ، به پيروزيهاي درخشان رساند. ايمان مردم بود كه
اسلام و قرآن را در دنيا سربلند كرد و جمهوري اسلامي را به اين عزت و عظمت رسانيد. اين ايمان است كه به

خانوادههاي شهدا، صبر و قوت و استقامت ميدهد. اين ايمان را قدر بدانيد و حفظ كنيد. اين، آن چيزي است كه
هيچ سلاحي در مقابل آن، كارگر نيست.

استكبار جهاني، چه دارد؟ امريكا، چه دارد كه بر كشورها و دولتهاي مختلف عالم، فخر و برتري ميفروشد؟ سلاح
مادي، تجهيزات، پول، بمب، هواپيما و ناوگان مجهز دارد. البته اينها در مقابل تجهيزات مادي از جنس خود آن

تجهيزات، قوي و كارآمد است; اما در مقابل ايمان چه؟ در مقابل ايمان، تجهيزات استكبار و امريكا، هيچ كارايي
ندارد. مردم ما، با سلاح ايمان مسلحند. لذاست كه استكبار نميتواند انقلاب شكوهمند و باعظمت ملت ايران را

شكست بدهد. ملت ايران، به خاطر ايمان عميق به اسلام، يك ملت شكستناپذير است. هيچ قدرتي نميتواند اين
ملت را شكست بدهد; نه دشمنان خارجي، نه دشمنان داخلي، نه گروهكها، نه خرابكارها و نه هيچكس ديگر.

من به شما خانوادههاي عزيز شهدا عرض ميكنم، خدا را شكر كه خون شهداي شما هدر نرفت. خدا را شكر كه اگر
شهداي عزيز شما، جسمشان به خاك و خون غلتيد، اما روحشان شاد است. آنها براي اين جنگيدند و كشته شدند

كه اسلام عزيز بشود و اسلام عزيز شد; همچنانكه خون حسينبنعلي ( ع) به هدر نرفت. آن بزرگوار را با آن وضع
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فجيع به شهادت رساندند و عليالظاهردشمن توانست آن عزيزان را به شهادت برساند ـ ظاهر مطلب اين بود كه يزيد
پيروز شد ـ اما در باطن، حسينبنعلي ( ع) پيروز شد. حسينبنعلي ( ع) براي باقي ماندن اسلام، خون خود را نثار
كرد و در اين راه توفيق پيدا نمود و توانست اسلام را بيمه كند. عزيزان شما هم، اسلام و جمهوري اسلامي را بيمه

كردند.
جمهوري اسلامي، بحمداالله قوي است. ما امروز از هيچ قدرتي در دنيا واهمه نداريم. استكبار جهاني ميخواهد كه

در جمهوري اسلامي، ملت ايران نتواند در سايهي اسلام، مشكلات خودش را حل كند. شما ملت و اين دولت لايق و
خدمتگزار، بايد با كار و وحدت و همبستگي، به دهن استكبار جهاني بزنيد و آنها را مأيوس كنيد.

بحمداالله مسؤولان كشور، انسانهاي صالح و لايق و دلسوز و علاقهمند و دردكشيده و زجركشيده و اهل جهاد و
مبارزهي در راه خدا هستند و راه و هدف و خط را كاملا ميشناسند. شما ملت هم از لحاظ ايمان و اعتقاد به اسلام و

جهاد در راه آن، بحمداالله بهترين ملتهاي جهان هستيد. آن دولت و اين ملت خواهند توانست كشور عزيز ما و اين
سرزمين اسلام را آباد كنند، مشكلات را برطرف نمايند، بر توطئه و كيد استكبار جهاني غالب شوند و آنچه را كه مورد

رضاي خداست، انشاءاالله انجام بدهند.
من در مقابل چشم خودم، آيندهي روشني را براي اين ملت و اين كشور، بلكه براي همهي مسلمين عالم مشاهده

ميكنم و اين، به بركت فداكاري شهداي شماست. خون اين عزيزان را گرامي بداريد. هم خود خانوادههاي شهدا،
عزت و آبروي شهدا را حفظ كنند; هم بقيهي مردم، ارزش خانوادههاي شهدا را بشناسند و آنها را تكريم كنند; و هم

مسؤولان كشور بايد خودشان را مديون شهداي عزيز و خانوادههاي آنها بدانند.
اميدواريم كه خداوند متعال، به همهي شما توفيق بدهد و قلب مقدس وليعصر ( ارواحنالهالفداء) از همهي شما

راضي باشد و روح مطهر امام بزرگوارمان ( رضوانااللهعليه) از شماها خشنود باشد و خداوند روزبهروز بر درجات
شهداي عزيزمان در نزد خود بيفزايد.
والسلام عليكم و رحمهاالله و بركاته
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